

知识型 人才管理

张向前
等著

Knowledge-type
Talents
Management

知识型人才
人性假设
管理建议

光明日报出版社

华侨大学人文社会科学研究基地文库·华大文库·华商管理研究文库

泉州市创新驱动助力工程学术技术交流与人才培养培育项目

福建省自然科学基金项目(2017J01131)

国家科学技术学术著作出版基金项目

国家“十三五”科学和技术发展规划前期研究重大课题(2014DP2024)

知识型人才管理

张向前 等著

华大文库 出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

知识型人才管理 / 张向前等著. —北京: 光明日
报出版社, 2017. 10

ISBN 978 - 7 - 5194 - 3505 - 9

I. ①知… II. ①张… III. ①人才管理 - 研究 IV.
①C962

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2017) 第 250448 号

知识型人才管理

zhishixing rencai guanli

著 者: 张向前 等著

责任编辑: 李壬杰

封面设计: 温秀蕊

责任校对: 李美清

责任印制: 曹 诤

出版发行: 光明日报出版社

地 址: 北京市西城区永安路 106 号, 100050

电 话: 010 - 67078232 (咨询), 67078870 (发行), 67019571 (邮购)

传 真: 010 - 67078227, 67078255

网 址: <http://book.gmw.cn>

E - mail: lirenjie@gmw.cn

法律顾问: 北京德恒律师事务所龚柳方律师

印 刷: 北京振兴源印务有限公司

装 订: 北京振兴源印务有限公司

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社联系调换, 电话: 010 - 67019571

开 本: 170 × 240

字 数: 325 千字

印 张: 21.25

版 次: 2017 年 10 月第 1 版

印 次: 2017 年 10 月第 1 次印刷

书 号: ISBN 978 - 7 - 5194 - 3505 - 9

定 价: 58.00 元

内容摘要

因信息经济不断发展，组织面临竞争、内外环境变化日趋激烈，传统人性假设及其对应的组织管理理论表现出相对迟钝和不适应，本书提出组织要灵活应对各种变化，核心是实现知识型人才有效管理。研究主要创新性工作如下：第一，研究知识型人才内涵。提出知识型人才是指一个企业组织中脑力劳动贡献高于其体力劳动贡献者，构建知识型员工复杂性模型与不确定性模型。第二，提出 H 人假设，研究知识型人才和谐管理机理。H 人假设认为：人性是善与恶的综合体，善与恶包括动机、过程和结果。人性善与恶之间可以发生转化，分析影响人性善恶及转化的因素主要有欲望、虚荣、竞争与比较、情感（关系）等，提出在管理过程中最终追求的目标是“善”的结果，研究知识型人才和谐管理机理。第三，研究知识型人才成长路径。研究知识型人才成长的方向，建立知识型人才投资净现值模型、企业与员工的委托激励合同模型和员工之间出资的博弈模型，知识型人才职业生涯博弈管理。第四，构建知识型人才投资交易流动模型。通过建立组织与知识型人才个体智力投资的模型，提出通过政府、企业资助、鼓励社会捐助、个体自身投资及现在通行的金融机构贷款等进行有效实现投资最优的决策。引进熵的理论建立决策矩阵及交易模型，实现组织与知识型人才之间的交易。提出知识型人才流动的研究假设并构建知识型人才流动圆轮模型。第五，研究知识型人才冲突与创新机理。构建了基于和谐管理理论的知识型人才冲突管理模型。构建了包括创新环境、个体内在因素、创新思维和创新技法四大模块的创新型人才作用机理模型，设置了创新问题发现能力、创新问题思考能力、创新问

题解决能力、创新人格化能力和创新成果体现五项评价指标体系与评价方法，提出了培育知识型人才创新性的原则和具体策略。第六，构建基于组织承诺的知识型人才激励绩效薪酬模型。构建基于组织承诺的知识型人才激励模型，提出通过加强内、外在动机的措施激励知识型人才提高其组织承诺，进而推动组织发展。构建了基于组织承诺的知识型人才绩效模型，提出实施激励措施激发工作动机、提供学习和培训机会提高工作能力、充分授权以提供组织支持以及创建合作和共享的组织氛围等途径提高知识型人才绩效，提出人才战略薪酬体系的设计思路。

关键词：知识型人才 人性假设 管理模型

Abstract

With the continuous development of the knowledge – based economy and the fierce change of organizational environment, traditional human nature assumption and organizational management theory exhibits their inadequacy. The key approach to deal with various complexity and uncertainty is the HeXie management of knowledge talents. The main theoretical contribution of this thesis consists of the following five aspects. 1) This thesis researches the connotation of knowledge talents, it brings forward the knowledge talents is that the contribution of mental labor is higher than that of manual labor in a business organization, it constructs complexity and uncertainty model of knowledge workers. 2) This thesis puts forward the H – assumption of human nature, researches HeXie Management Theory – based knowledge talent management mechanism. The H – assumption of human nature is thought that: human nature is a complex of good and evil, including motivation, process and results. This thesis finds that factors affecting human nature include desire, vanity, comparison and affection and so on, brings forward the ultimate goal in the management process is “good”, researches HeXie Management Theory – based knowledge talent management mechanism. 3) This thesis researches the growth path of knowledge talents. It researches the growth direction of knowledge talents, constructs Net present value model of investment of knowledge talents, Enterprise and employee's incentive contract model, Game model of employees contribution capital. It researches career game management of knowledge talents. 4) This thesis constructs invest-

ment transaction flow model of knowledge talents. Through constructing individual intelligence investment model of knowledge talents to achieve the best investment decision by the government, corporate finance, encourage social donations, the individual's investment and the current financial institution loans and so on. This thesis builds decision matrix and trading model by introducing entropy theory, to realize the trade between the organization and the knowledge talents. This thesis proposes the research hypothesis of knowledge talents flow and constructs round wheel model of knowledge talents flow. 5) This thesis researches on conflict and innovation mechanism of knowledge talents. It constructs conflict management model of HeXie Management Theory – based knowledge talent, constructs mechanism model of innovative talents including innovation environment, individual internal factors, innovative thinking and innovative techniques, sets up the evaluation index system and evaluation method including innovation problem finding ability, innovation thinking ability, innovation problem solving ability, innovation personality and innovation achievements. It puts forward the principles and strategies of cultivating the knowledge talents. 6) This thesis constructs incentive compensation model of knowledge talent based on organizational commitment. It constructs incentive model of knowledge talent based on organizational commitment, to improve organizational commitment, and promote the organization development by strengthen internal and external motivation measurement. It constructs compensation model of knowledge talent based on organizational commitment, proposes the incentive measures to stimulate the work motivation, provides learning and training opportunities to improve working skills, and is licensed to provide organizational support and create an atmosphere of cooperation and sharing. It puts forward the design idea of the senior talented person's strategic compensation system.

KEY WORDS: Knowledge talents; Human nature assumption; Management model

目 录

第一章 绪 论	1
1 选题背景	1
2 研究意义	11
3 研究的思路与内容	12
第二章 知识型人才内涵研究	15
1 引 言	15
2 知识型人才的定义	16
3 知识型人才能力构成	20
4 知识型人才个性特征	23
5 知识型人才的获得途径	25
6 本章小结	26
第三章 知识型人才复杂性研究	29
1 引 言	29
2 复杂性简评	30
3 知识型人才复杂性模型	31
4 知识型人才复杂性的影响因素	32
5 知识型人才管理对策	36
6 本章小结	39
第四章 知识型人才不确定性研究	41
1 引 言	41

2 不确定性和知识型人才不确定性综述	42
3 知识型人才不确定性源泉分析	43
4 知识型人才不确定的分类	46
5 知识型人才不确定性度量——熵理论的应用	48
6 知识型人才不确定性的消减思路	50
7 本章小结	52
第五章 人性假设 H 理论	55
1 引言	55
2 人性假设研究的回顾	55
3 人性假设——H 人假设	59
4 人性管理的目标	63
5 人性管理基本思路	64
6 本章小结	67
第六章 基于和谐管理理论知识型人才管理机理分析	69
1 引言	69
2 和谐管理理论基本内容	70
3 基于和谐管理理论知识型人才管理机理	71
4 本章小结	81
第七章 知识型人才和谐管理实证研究	84
1 引言	84
2 研究假设与研究方法	85
3 知识型人才和谐管理影响因素统计分析	88
4 研究结论	92
第八章 知识型人才成长研究	100
1 引言	100
2 知识型人才的成长内涵及路径	101
3 当前我国知识型人才成长的主要障碍	104

目 录

4 知识型人才成长的对策	106
5 本章小结	110
第九章 知识型人才职业生涯管理投资决策研究	112
1 引言	112
2 职业生涯管理的相关内容分析	113
3 模型分析	114
4 结论与启示	121
第十章 知识型人才职业生涯管理的博弈研究	123
1 引言	123
2 公共人力资源问题	123
3 职务晋升的博弈分析	125
4 知识型人才职业生涯管理中的信号传递博弈	127
5 家庭与事业平衡管理问题	129
6 本章小结	131
第十一章 知识型人才职业生涯管理实证研究	132
1 研究背景与问题界定	132
2 文献综述	133
3 研究设计与方法	135
4 研究结果分析	137
5 本章小结	141
第十二章 知识型人才投资决策研究	143
1 引言	143
2 知识型人才主要职能分析	144
3 知识型人才投资模型分析	146
4 本章小结	152
第十三章 知识型人才交易研究	155
1 引言	155

2 对知识型人才的再认识	156
3 知识型人才交易与委托代理理论	157
4 知识型人才交易的信息不确定分析	159
5 知识型人才交易模型分析	161
6 知识型人才选用与信息不对称	162
7 本章小结	163
第十四章 知识型人才流动研究	166
1 引言	166
2 知识型人才流动的行为特征	167
3 知识型人才流动模型分析	174
4 知识型人才流动模型的实证分析	187
5 本章小结	201
第十五章 知识型人才冲突管理研究	209
1 引言	209
2 知识型人才冲突类型	210
3 知识型人才冲突原因分析	211
4 知识型人才冲突结果分析	214
5 冲突模型的理论研究	215
6 知识型人才冲突管理的对策	217
7 本章小结	218
第十六章 知识型人才创新研究	221
1 引言	221
2 知识型人才创新机理	222
3 知识型人才创新性评价	236
4 知识型人才创新性实证研究	244
5 本章小结	264

第十七章 知识型人才激励研究	272
1 引言	272
2 组织承诺与知识型人才激励分析	273
3 基于组织承诺的知识型人才激励因素	275
4 基于组织承诺的知识型人才激励模型	277
5 基于组织承诺的知识型人才激励建议	279
6 本章小结	282
第十八章 知识型人才绩效管理研究	285
1 引言	285
2 组织承诺和知识型人才绩效分析	286
3 基于组织承诺的知识型人才绩效影响因素	288
4 基于组织承诺的知识型人才绩效模型	290
5 基于组织承诺的知识型人才绩效管理建议	292
6 本章小结	294
第十九章 高级知识型人才战略薪酬体系研究	298
1 引言	298
2 高级知识型人才定义与内涵	299
3 当前高级知识型人才薪酬主要模式	302
4 高级知识型人才战略薪酬体系设计原则	306
5 高级知识型人才战略薪酬体系设计思路	307
6 本章小结	311
第二十章 研究总结	313
1 研究的目标	313
2 研究的主要结论	314
3 研究的创新	319
4 研究的不足与展望	321
后记	323

CONTENTS

Chapter 1 Preface	1
1 Background	1
2 Research meaning	11
3 Methodology and Reasearch design	12
Chapter 2 Connotation of Knowledge Talented Person	15
1 Introduction	15
2 Concepts of Knowledge Talented Person	16
3 Ability of Knowledge Talented Person	20
4 Character characteristic of Knowledge Talented Person	23
5 Acquire paths of Knowledge Talented Person	25
6 Summary	26
Chapter 3 Complexity of Knowledge Talented Person	29
1 Introduction	29
2 Review of complexity	30
3 Complexity model of Knowledge Talented Person	31
4 Complexity affecting factors of Knowledge Talented Person	32
5 Management strategy of Knowledge Talented Person	36
6 Summary	39
Chapter 4 Uncertainty of Knowledge Talented Person	41
1 Introduction	41
2 Review of uncertainty and uncertainty of knowledge talented person	42

3 Uncertainty source of Knowledge Talented Person	43
4 Uncertainty classification of Knowledge Talented Person	46
5 Management measurement of Knowledge Talented Person – application of entropy theory	48
6 Management strategy of Knowledge Talented Person uncertainty	50
7 Summary	52
Chapter 5 H – assumption of human nature	55
1 Introduction	55
2 Review of human nature assumption	55
3 Assumption of human nature——H – assumption	59
4 Goal of human nature management	63
5 Strategy of human nature management	64
6 Summary	67
Chapter 6 Knowledge Talented Person Hexie Management Principle	69
1 Introduction	69
2 Basic contents of Hexie Management Theory	70
3 Analysis on Knowledge Talented Person Hexie Management Principle	71
4 Summary	81
Chapter 7 Empirical research on Knowledge Talented Person Hexie Management	84
1 Introduction	84
2 Research hypotheses and method	85
3 Analysis on influence factors Knowledge Talented Person Hexie Management	88
4 Summary	92
Chapter 8 Growth of Knowledge Talented Person	100
1 Introduction	100
2 Growth connotation and path of Knowledge Talented Person	101
3 Growth obstacle of Knowledge Talented Person in our china	104



4 Growth strategy of Knowledge Talented Person	106
5 Summary	110
Chapter 9 The investment decision of the knowledge talents' Career Management	112
1 Introduction	112
2 Content analysis of career management	113
3 Analysis of model	114
4 Summary	121
Chapter 10 The game of the knowledge talents' Career Management	123
1 Introduction	123
2 Public human resources	123
3 Game analysis of job promotion	125
4 The signaling game of the knowledge talents' Career Management	127
5 Family and career balance management issues	129
6 Summary	131
Chapter 11 Empirical research on the knowledge talents' Career Management	132
1 Introduction	132
2 Review	133
3 Research design and methods	135
4 Result analysis	137
5 Summary	141
Chapter 12 Investment decision of Knowledge Talented Person	143
1 Introduction	143
2 Main function of Knowledge Talented Person	144
3 Investment model of Knowledge Talented Person	146
4 Summary	152
Chapter 13 Transaction research on Knowledge Talented Person	155
1 Introduction	155

2 Recognition of knowledge talented person	156
3 Transaction and principal – agent theory of knowledge talented person	157
4 Uncertainty analysis of knowledge talented person transaction	159
5 Model of knowledge talented person transaction	161
6 Selection and information asymmetry of knowledge talented person	162
7 Summary	163
Chapter 14 Flow research on Knowledge Talented Person	166
1 Introduction	166
2 Behavior characteristics of knowledge talented person flow	167
3 Model of knowledge talented person flow	174
4 Empirical research on knowledge talented person flow	187
5 Summary	201
Chapter 15 Conflict management research on Knowledge Talented Person	209
1 Introduction	209
2 Conflict type of knowledge talented person	210
3 Conflict reason of knowledge talented person	211
4 Conflict results of knowledge talented person	214
5 Theoretical study on conflict model	215
6 Conflict management countermeasures of knowledge talented person	217
7 Summary	218
Chapter 16 Innovation research on Knowledge Talented Person	221
1 Introduction	221
2 Innovation mechanism of knowledge talented person	222
3 Innovative evaluation of knowledge talented person	236
4 Empirical research on knowledge talented person innovation	244
5 Summary	264

Chapter 17 Motivation research on Knowledge Talented Person	272
1 Introduction	272
2 Organizational commitment and knowledge talents incentive analysis	273
3 Incentive factor of knowledge talents based on organizational commitment	275
4 Incentive model of knowledge talents based on organizational commitment	277
5 Incentive advice of knowledge talents based on organizational commitment	279
6 Summary	282
Chapter 18 Performance management research on Knowledge Talented Person	285
1 Introduction	285
2 Organizational commitment and knowledge talents performance analysis	286
3 Performance factor of knowledge talents based on organizational commitment	288
4 Performance model of knowledge talents based on organizational commitment	290
5 Performance advice of knowledge talents based on organizational commitment	292
6 Summary	294
Chapter 19 Research on the senior Knowledge Talented Person strategic compensation system.	298
1 Introduction	298
2 Concepts of the senior Knowledge Talented Person	299
3 Pattern of the senior Knowledge Talented Person compensation	302
4 Design principle of the senior Knowledge Talented Person strategic compensation system	306